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ZPRÁVA O ČINNOSTI KONTROLNÍ KOMISE 

VYSOKOŠKOLSKÉHO ODBOROVÉHO SVAZU  

ZA OBDOBÍ OD VÝROČNÍ KONFERENCE VOS 2024 

  

 

 

 

 Vážené kolegyně a kolegové, 

 

kontrolní komise v roce 2024 pracovala v rozsahu úkolů a povinností VOS daných 

Stanovami, Finančním řádem a Usnesením Výroční konference VOS 2024 v Praze 

se zaměřením na ekonomické fungování s důrazem na efektivnost činnosti svazu. KK 

ve své činnosti využívala v maximální možné míře online jednání. Tento postup se 

osvědčil již v předchozím období. Umožňuje větší operativnost, takže bylo jen 

minimum případů, kdy se některý z členů KK musel z jednání omluvit. V neposlední 

řadě porady KK online přinášejí i nemalé úspory cestovních nákladů. Prezenční jednání 

v Praze se konalo zejména při inventarizaci, likvidaci vyřazovaného majetku, kontrole 

účetních dokladů a také jako součást společných jednání výboru a KK.  

 

I. Práce výboru 

 Výroční konference VOS 2024 uložila výboru VOS cíle, které se stejně jak 

v předchozích letech snaží efektivně naplňovat. První cíl, tedy poskytování 

informačního servisu ZO, byl beze zbytku v tomto roce naplněn. Zde je třeba 

připomenout realizaci semináře pro ZO. Výbor a zejména předseda VOS pokračoval 

v neustálých jednáních s MŠMT, NAÚ, ČKR, RVŠ. I tento rok je třeba zdůraznit 

přínos aktivního vystupování v ČMKOS i spolupráci s ČMOS PŠ. Všechny tyto 

aktivity přinášejí posílení pozice VOS i do budoucna pro další vyjednávání týkající se 

financování vysokých škol a dalších oprávněných požadavků zaměstnanců vysokých 
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škol. Nezanedbatelný je i jejich přínos k posílení prestiže VOS. Toto vše zasluhuje 

ocenění. 

Prohlubující se spolupráce s ČMOS PŠ vedla k myšlence o vyšší formě sjednocení, než 

je současná Asociace. Byly vedeny úvahy a jednání o možnostech a podmínkách 

případného sloučení obou svazů. Jedná se o natolik zásadní otázku, že by se jí měly 

odpovědně zabývat všechny ZO. 

 

 

 II. Základní organizace VOS a členská základna 

  

Jednou z povinností KK je i kontrola plnění úkolů vyplývajících ze Stanov VOS, 

Finančního řádu VOS, Usnesení Mimořádného sjezdu VOS a Usnesení Výroční 

konference VOS 2024. Přestože se celkově přístup ZO k úhradě členských příspěvků 

a odevzdávání evidenčních listů dlouhodobě zlepšuje, stále bohužel zůstávají ZO, které 

tuto povinnost ani přes opakované urgence výboru i kontrolní komise do konce roku 

nesplnily, což je detailně uvedeno ve zprávě o hospodaření. Zde by ale KK ráda uvedla, 

že v mnoha ZO působí vedení ZO ve vyšším věku, kde případná nemoc předsedy zcela 

eliminuje jakoukoliv aktivní činnost ve směru k VOS. To je realita, která bude 

do komunikace ZO a VOS dlouhodobě promlouvat. 

Bod 4.1. Usnesení VK 2024, který uložil ZO VOS 

• Výroční konference VOS ukládá základním organizacím projednat 

možnost navýšení členského příspěvku svazu ze 400,- korun na 600,- 

korun ročně a sdělit výsledek tohoto jednání výboru VOS do září 2024. 

nebyl splněn téměř žádnou ZO. 

Plnění dlouhodobých úkolů uložených Mimořádným sjezdem VOS: 

• Nejpozději do jednoho měsíce od podpisu kolektivní smlouvy nebo 

dodatku k ní zaslat kopii nebo odkaz na webové stránky sekretariátu VOS. 

• Využívat materiály postoupené výborem VOS k informování členů VOS 

a dalších pracovníků a k propagaci VOS. 
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• Informovat výbor VOS o změnách mzdových tarifů v souvislosti 

s navýšením rozpočtové kapitoly pro vysoké školy a o dalších sociálních 

aktivitách určených zaměstnancům VŠ (např. založení mateřské školy, 

dětského koutku, penzijního připojištění, resp. jiného využití sociálního 

fondu) za účelem předání zkušeností dalším ZO VOS. 

bylo stejně jako v minulých letech prakticky nekontrolovatelné.  

 

III. Kontrola hospodaření a inventarizace 

 

Kontrolní komise se průběžně zabývala výsledky hospodaření a konstatovala, že v roce 

2024 byl rozpočet plněn dle předpokladů. Došlo sice ke zvýšení položek na cestovné, 

to ale vzhledem k nutnosti osobních jednání předsedy a dalších členů výboru na mnoha 

úrovních je pochopitelné. Dále došlo k jednorázovým vydáním ze sociálního fondu 

(mimořádná tragická událost na FF UK v Praze a povodně), ale pro takové případy je 

sociální fond tvořen.  

Byla projednána zpráva Výboru VOS o hospodaření v roce 2024 a návrh rozpočtu 

na rok 2025. Cestovní náklady, které se se meziročně podstatně zvýšily, se promítají 

zejména v položce Delegování pracovníků.  

Rozpočet na rok 2025 je i při snaze o maximální úspornost navrhován stejnou 

metodikou jako v předchozích letech jako deficitní. Dá se předpokládat, vzhledem 

ke stále rostoucím nákladovým položkám, že k větší úspoře zde bohužel nedojde. 

Částečnou nejistotu lze také předpokládat u příjmových položek členských příspěvků 

a nejistá je i predikce majetkových podílů. Bohužel, rezerva vytvořená vyššími 

úrokovými sazbami již bude menší, protože úročení vkladů se již začalo postupně 

snižovat. Kontrolní komise doporučuje výroční konferenci schválení navrhovaného 

rozpočtu, i když je si vědoma predikce finálního deficitu rozpočtu. Zejména pro případ 

této situace návrh počítá s úhradou schodku z finančního majetku svazu. Do budoucna 

bude kromě maximální hospodárnosti spojené s hledáním vnitřních rezerv nutno řešit 
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i příjmovou stránku. Příští sjezd bude muset také řešit otázku budoucí výše členských 

příspěvků.  

Kontrolní komise se dlouhodobě v diskusi s výborem zabývala možnými variantami, 

jak nastavit vyrovnané hospodaření svazu. KK formuluje následující doporučení, které 

je konzistentní se stanoviskem prezentovaným na loňské výroční konferenci. Co se 

týká zhodnocení finančního majetku doporučuje využívat pojištěné produkty a vyhýbat 

se rizikovým investicím. 

Stále platí názor KK prezentovaný na loňské VK, že je potřeba uvažovat o zvýšení 

členských příspěvků na výši alespoň 600 Kč za člena s podmínkou zachování současné 

struktury nákladů. K tomu je zapotřebí v dostatečném předstihu před sjezdem zahájit 

dialog se ZO.  

V lednu 2025 byla provedena fyzická inventura, dokladová inventura, kontrola 

účetnictví a likvidace vyřazené zastaralé výpočetní techniky nahrazené nově 

pořízeným hardwarem nutným pro bezproblémové provozování aktuálních verzí 

užívaného softwaru.  

 

 

IV. Hodnocení práce kontrolní komise 

   

Kontrolní komise pracovala ve složení zvoleném na Mimořádném sjezdu VOS. 

Předseda kontrolní komise RNDr. Bauer se v maximální možné míře účastnil jednání 

výboru a dále zastupoval VOS na Valné hromadě Klubu školství (dále VH) a vědy 

Brno (51. VH v červnu a 52. VH v prosinci 2024). Valná hromada KŠV schválila 

vyplacení podílu na zisku za rok 2023. Vyplacení podílu na zisku v maximální možné 

výši se příznivě projevilo na hospodaření VOS. 

Do prosince 2024 pracoval Ing. Luňáček jako člen RK MSDU OS. V nových volbách 

již nebyl do RK MSDU OS zvolen. Byly zvoleny pouze dvě členky RK MSDU OS, 

RK je tedy zatím neusnášeníschopná. Byly vypsány další doplňující volby na březen 

2025. Došlo ke změně ve vedení MSDU OS. Zatím předložená koncepce neplánuje 
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prodej majetku v roce 2025. Toto je i důvod, proč v rozpočtu VOS je pouze odhadován 

příjem z delimitace. Zatím předložená koncepce říká, že konkrétní výše delimitace 

bude záviset na ekonomických výsledcích MSDU OS. Proto i plánovaná částka cca 

200 tis Kč odpovídá odhadovanému stavu CF bez dalších prodejů. Obecně lze 

konstatovat, že v MSDU OS jsou dva odlišné názory na pokračování činnosti. Svazy 

zastoupené ve vedení se přiklánějí k pokračování činnosti, což znamená i variabilně 

danou výši delimitace. Menší svazy jsou naopak pro prodej nemovitostí a vypořádání 

členů MSDU OS. Čistě z ekonomického pohledu, vedení VOS bylo schopné zajistit 

příjem z majetku VOS v hodnotě poloviny delimitace. Lze tedy předpokládat, že 

při ukončení činnosti MSDU OS by příjem svazu z jeho vlastního finančního majetku 

zůstával na stejné či vyšší úrovni jako současná výše delimitace.  

 Ing. Janáčková se průběžně zabývala sledováním hospodaření svazu a podílela 

se spolu s předsedou KK na kontrole účetních dokladů, inventarizaci majetku VOS 

a práci likvidační komise. 

 


